
خانم ها و آقايان سلام. پيش��اپيش تولد آقا امام رضا)ع( را تبريك 
مي گويم و امي��دوارم كه همزمان��ي افتتاح تالار ب��ورس نفت و 
پتروش��يمي كيش با تولد آقا باعث خير و بركت باشد براي همه 

كشور. 
اگر بخواهيم يك دسته بندي خيلي ساده بكنيم 4 نهاد در بورس 
درگير هستند. يك نهاد ناظر داريم كه سازمان بورس و وزارت امور 
اقتصادي و دارايي است، يك نهاد مجري داريم كه شركت بورس 
كالا و كارگزاران عزيز هستند. يك نهاد شركت هاي فروشنده كالا 
هستند و گروه آخر هم شركت هاي خريدار هستند. من امروز به 
نمايندگي از شركت هاي صادركننده كالاهاي ايراني و خريداران 
كالا نكته اي را مي خواستم خدمت ش��ما عرض كنم هرچند كه 
در اتحاديه ما،  فروش��ندگان كالا هم حضور دارند ولي امروز مي 

خواهم به نمايندگي از صادركنندگان چند نكته را عرض كنم. 
زماني كه استارت بورس كالا خورد خيلي از اعضاي اتحاديه نگران 
بودند كه كه اگر بورس بيايد و امكان حضور شركت هاي خارجي 
در بورس فراهم ش��ود ما صادركنندگان ايراني موقعيت مان را از 

دست مي دهيم و ش��ايد صلاح نباش��د ما همكاري كنيم ولي ما به عنوان 
اتحاديه به شدت حمايت كرديم و به همكاران هم گفتيم دل نگران نباشيد 
ممكن اس��ت يك بازار 4، 5 ميليون تني خاص به روي خارجي ها باز شود 
ولي در كنارش يك بازار 15، 20 ميليون تني شركت بازرگاني پتروشيمي به 
روي ما صادركنندگان ايراني باز مي شود و اين حسني است كه بورس كالا 
براي ما فراهم مي كند و دل نگران نيس��تيم و همه جا هم حمايت كرديم و 

الان هم به قول معروف يكي از حاميان اصلي بورس هستيم. 
بورس چند كار براي ما به عن��وان صادركننده انج��ام داد. اولين كاري كه 
كرد حذف يارانه ه��ا بود كه خودش باع��ث حذف رانت از بازار ش��د و عدم 
ش��فافيت را از بازار حذف كرد. دومين حس��ني كه داش��ت ابهام و اتهام را 
از ما صادركنندگان برداش��ت. چون ما همه جا زير بار اي��ن اتهام بوديم كه 
داريم كالاي يارانه اي مي فرس��تيم. داريم قاچاق مي كني��م، داريم از رانت 
سوءاس��تفاده مي كنيم. اكنون در يك فضاي ش��فاف و بين المللي بورس 
داريم فعاليت مي كنيم اين فضاي اتهام و ابه��ام از صادركنندگان و اعضاي 
ما برداشته شد كه بسيار باعث خوشحالي ماس��ت واقعا. الان سرمان را بالا 
گرفته ايم و با قاطعيت مي گوييم كه داري��م كار صادراتي انجام مي دهيم و 

داريم رقابت مي كنيم.
كار ديگري كه بورس براي ما كرد حذف س��ليقه هاي مديران بود. همه ما 
بايد مي رفتيم پش��ت ميز مديران و گردن مان را كج م��ي كرديم كه آقا به 

من كالا بده. اما الان با حالت آقامنشي وارد بورس مي شويم و كارگزار ما در 
تالار رقابت مي كند و كالا مي خرد.  اين كه حذف سليقه مديران اتفاق افتاد 
خودش واقعا حسني است كه شايد دركنار آن فساد و بسياري مسائل ديگر 
را حذف مي كند. در حوزه فعاليت ما قبل از اينكه وارد ورس ش��ويم، 150 
نفر خريدار قير وجود داش��ت. يعني اينها مثلا در ش��ركت نفت يا پاسارگاد 
يك ليست 150 نفره داشتند كه س��هميه مي گرفتند. الان برويد بپرسيد 
كه صادركنندگان اين حوزه چند نفرند. صادركنندگان واقعي الان 8 تا 10 
نفر بيشتر نيستند. كساني هستند كه مي توانند رقابت كنند. بقيه اي كه به 

عناوين مختلف مي آمدند سهميه مي گرفتند از بازار حذف شدند. 
مس��اله ديگر ورود بازيگران جديد به بازار بورس بوده اس��ت. قطعا فعاليت 
بورس باعث ش��د كه بازيگران جديدي وارد بازار بورس بش��وند كه اين هم 
براي كشور خوب است و هم براي ما. ما به اين دلايل از بورس حمايت كرديم 

و الان هم چند نكته را انتظار داريم.
اولا انتظار داريم كه قانون و  آيين نامه هاي بورس به ش��دت رعايت شود. ما 
گلايه منديم كه بعضي وقت ها بورس كالا براي اينكه بقيه عرضه كنندگان 
كالا را به بورس ترغيب كند ، بعضي جاها رعايت ح��ال آقايان را مي كند و 
آيين نامه را خيلي در نظر نم��ي گيرد. ما انتظار داري��م واقعا به طور جدي 
آيين نامه بورس كالا رعايت شود. وزارت امور اقتصادي و دارايي كه خودش 
متولي بورس و هيات دولتي كه خودش بورس كالا را استارت زده و مصوب 
هيات دولت كرده،  ديگر نقض قانون نكند. اين در دنيا خوش��ايند نيس��ت 
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بورس كالا 
موجب شفافيت و حذف رانت از بازار شد

سيد حميد حسيني رئيس اتحاديه صادركنندگان فروارده هاي نفت، گاز و پتروشيمي
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انتظار داريم اين بورس ارتباطش را با ساير 
بورس هاي بين المللي و بورس هاي منطقه 

گسترش  و ضمن اينكه امكان عرضه كالاهاي 
ما در ساير بورس ها فراهم بشود،  كالاي ساير 

كشورها هم بتواند در بورس ما عرضه شود

كه كالايي در بورس 4 قيمت داشت باش��د. ما الان براي قير يك قيمت 
صادراتي داريم. يك قيمت بازار داخلي داريم ي��ك قيمت يارانه اي داريم و 
يك قيمت بينابين. ما بورس درست كرده ايم كه يك قيمت داشته باشيم. 
حالا اينكه به خاطر شرايطي قبول كرديم كه 2 قيمتي باشد براي كالاهاي 
داخلي و صادراتي دليل نمي شود كه دولت دوباره بيايد به كالاي عمده اي 
مثل قير در بورس يارانه بدهد. به نظر ما كار درستي نيست و هدف بورس را 

با ابهام مواجه مي كند. ما انتظار داريم 
كه متوليان ب��ورس به ط��ور جدي 

خودشان حرمت بورس را نگهدارند 
و نگذارند كه عملكرد بورس كالا 

زير سئوال برود. 
دومين بحث��ي كه داري��م اين 
است كه انتظار داريم اين بورس 
ارتباطش را با ساير بورس هاي 
بين المللي و بورس هاي منطقه 

حفظ كند و ضم��ن اينكه امكان 
عرضه كالاهاي ما در س��اير بورس 

ها فراهم بش��ود كالاي ساير كشورها 
ه��م بتواند در ب��ورس ما عرضه بش��ود. 

مخصوصا كالاهاي كشورهاي آسياي ميانه كه به صورت سواپ و ترانزيت وارد 
مي شود بتواند در بورس عرضه ش��ود و اين قطعا مي تواند به ارتقاء بورس ما 
كمك كند.ما انتظار داريم استانداردهاي بورس همانطوري كه امروز مراسم در 
يك حد استاندارد و در يك سالن بسيار استاندارد، در يك محيط بسيار خوب 
و با ميزباني بس��يار خوب منطقه ازاد كيش در حال برگزاري است، كيفيت و 
استاندارد بورس را واقعا نگهداريم يعني سطح اس��تانداردمان در سطح بين 
المللي باشد و قيمت هاي بين المللي را به عنوان قيمت هاي پايه قرار بدهيم. 
ما يك همكاري خوبي با س��ازمان بورس براي تدوين آيين نامه كرديم. اين 
آيين نامه حتما بايد با شرايط روز دنيا تدوين شود و نگاه بين المللي باشد. ما 

انشاءالله بزودي بورسي خواهيم داشت كه 20 ميليون تن كالا در آن معامله 
خواهد شد. اگر وزراي اقتصادي دولت همت كنند كافي است ميعانات گازي و 
محصولات شركت پالايش و پخش هم وارد بورس شود آنگاه تبديل به بورسي 
با 30 ميليون تن كالا مي ش��ويم. الان در منطقه من فكر نمي كنم بورس��ي 
داشته باشيم كه بتواند 30 ميليون تن كالا را عرضه بكند. پس اگر مي خواهيم 
يك بورس بين المللي داشته باشيم با 30 ميليون تن كالا حتما سعي كنيم 
كه استانداردهاي آن استانداردهاي سطح 
بالايي باشد و فكر مي كنم با كاري كه 
اخيرا انجام شد و با همتي كه جناب 
آقاي دكتر حسيني رئيس محترم 
كارگ��روه اقتصادي دول��ت دارند و 
صادرات محصولات صنعتي پايه 
نفتي و پتروشيمي از ماليات معاف 
شد، قطعا اين خبر بس��يار خوبي 
بود كه در روز ملي ص��ادرات اعلام 
ش��د. چون در طول برنام��ه چهارم 
صادركنن��دگان اي��ن دل نگران��ي را 
داشتند كه شايد مشمول ماليات شوند 
ولي خوشبختانه در روز ملي صادرات دولت 
بخشنامه معافيت مالياتي اقلام صادراتي پايه نفتي و پتروشيمي را ابلاغ كرد و 
به غير از 17 قلم كالا كه نفتي ش��د بقيه كالاها جزو اقلام غيرنفتي محسوب 
ش��د و اين دل نگراني صادركنن��دگان كه در بخش صادرات فعال هس��تند 
خوشبختانه برطرف شد و اين خود يك شرايط برابري را ايجاد كرد. چون اگر 
شركتهاي خارجي در بورس خريداري مي كردند. آنها مالياتي نمي دادند ولي 
من صادركننده ايراني هميشه اين دل نگراني را داشتم كه مبادا بخواهم ماليات 
پرداخت كنم. من با توجه به اينكه وقت كم هست و دوستان زيادي هم هستند 
كه مي خواهند مطال��ب را مطرح كنند به همين جا اكتفا م��ي كنم و آرزوي 

توفيق و موفقيت دارم براي همه دست اندركاران بورس كالا. متشكرم
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